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[Ritt Bjerregaard] 

drag til den uddannelse, som unge fra de østlige 
reformlande står over for. Mellem de vestlige 
lande foregår der i dag en sådan udveksling, 
som både virksomheder og de unge har stor 
glæde af. Det bør udvides til også at omfatte 
Østlandene. De danske virksomheder og deres 
organisationer kan her bidrage til at styrke re- 
formprocessen i Øst. 

Med disse bemærkninger anbefaler jeg for- 
slagene til Tingets velvillige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om meddelelse af orlov til og indkal- 
delse afstedfortræderen for folketingsmedlem Ber- 
tel Haarder (V). 

Formanden: 
Den pågældende har søgt om orlov i henhold 

til forretningsordenens § 42, stk. 3, litra d, jf. 
stk. 5, på grund af midlertidig udsendelse i of- 
fentligt hverv. 

Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 
som vedtaget, at der meddeles den pågældende 
orlov som ansogt fra og med den 23. november 
1989, og at stedfortræderen indkaldes som mid- 
lertidigt medlem. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Indstilling fra Udvalget til Valgs Prøvelse. 

FQrhandling 

Lizzie Lichtenberg (KF): 
Folketinget har nu vedtaget at meddele orlov 

til et medlem af Folketinget og at indkalde sted- 
fortræderen. 

Som ordfører for Udvalget til Valgs Prøvelse 
skal jeg tillade mig at gøre indstilling om, at 
stedfortræderen godkendes som midlertidigt 
medlem af Folketinget. 

Hr. Bertel Haarder er valgt i Københavns 
Amtskreds, og i anledning af hans orlov indkal- 
des 1. stedfortræder for Venstre i denne amts- 
kreds, direktionssekretær Pia Larsen. 

Udvalget til Valgs Prøvelse har i et møde i 
dag behandlet denne sag, og jeg kan herefter på 
udvalgets vegne afgive følgende: 

Indstilling 

Direktionssekretær Pia Larsen godkendes 
som midlertidigt medlem af Folketinget fra og 
med den 23. november 1989. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 122 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Tredje behandling af lovforslag nr. L 24: 
Forslag til lov om kundgørelse af  love, anord- 

ninger og bekendtgørelser på Færøerne. 
Af justitsministeren (Engell). 
(Fremsat 10/10 89. Første behandling 25/10 

89. Betænkning 2/11 89. Anden behandling 
16/11 89). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Knud Lind (FP): 
Jeg skal blot meddele, at Fremskridtspartiet 

kan tiltræde dette lovforslag, idet det er det før- 
ste og formentlig eneste i regeringens afbureau- 
kratiseringsplan, der nogen sinde kommer ud 
til virkeligheden. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 125 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Anden behandling af lovforslag nr. L 37: 
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Forslag til lov om ændring af  de kommunale 
styrelseslove. (Faste vederlag, kommunalt ansat- 
tes medlemskab af  udvalg). 

Af indenrigsministeren (Thor Pedersen). 
(Fremsat 25/10 89. Første behandling 31/10 

89. Betænkning 17/11 89). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslaget 
og spørgsmålet om lovforslagets overgang til 
tredje behandling sattes til forhandling under 
ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Ændringsforslaget, § 1, således ændret, og §§ 
2 og 3 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

5) Forespørgsel nr. F11: 
Forespørgsel til miljøministeren: 
»Hvilke oplysninger kan ministeren give om 

regeringens planer for at tilvejebringe en bære- 
dygtig udvikling i dansk landbrug?« 

Af Gade (SF) og Dorte Bennedsen (S) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 9/11 89. Fremme af 

forespørgslen vedtaget 17/11 89). 

Begrundelse 

Gade (SF): 
Ved forelæggelsen af regeringens Hand- 

lingsplan for Miljø og Udvikling meddelte re- 
geringen, at den på to for miljøet vigtige områ- 

der, energiforsyningen og trafikområdet, ville 
udarbejde særlige handlingsplaner. De er lovet 
Folketinget i denne samling. 

Men et af Danmarks vigtigste erhverv, land- 
bruget, er ikke blevet omfattet af samme inter- 
esse. Forespørgerne, Socialistisk Folkeparti og 
Socialdemokratiet, mener, at dette vigtige er- 
hverv har en så stor betydning for vort miljø, at 
netop skabelsen af en bæredygtig udvikling her 
må have meget høj prioritet. 

Formanden: 
Jeg synes, at andre end jeg skal have lov til at 

høre ordføreren for forslagsstillerne. Må jeg be- 
de om, at der bliver ro i salen. 

Gade (SF): 
1990 bliver et vigtigt år for diskussionen om 

landbrugets miljøforhold, idet regeringen i for- 
året 1990 skal give sin vurdering af vandmiljø- 
planens virkninger. 

Meddelelsen om stigningen i forbruget af 
kunstgødning i stedet for det ønskede fald un- 
derstreger, at der er særlig grund til at skærpe 
opmærksomheden om landbrugets miljøfor- 
hold og kræve en virkelig effektiv og planlagt 
indsats for at skabe en bæredygtig udvikling. 

Når SF og Socialdemokratiet i dag beder 
miljøministeren besvare vor forespørgsel, er 
det, fordi der med den tidligere miljøministers 
initiativer på landbrugsområdet er skabt for- 
ventning om, at danske miljøministre godt kan 
optræde som miljøets talsmænd, også selv om 
der er tale om et af Danmarks store erhverv. Vi 
ser frem til ministerens besvarelse. 

Besvarelse 

Miljøministeren (Lone Dybkjær): 
Forespørgslen er stilet til miljøministeren, og 

jeg vil derfor indlede besvarelsen, hvorefter 
landbrugsministeren vil afslutte den. 

Regeringen fremlagde sin Handlingsplan for 
Miljø og Udvikling i december 1988. Den blev 
debatteret i Tinget den 26. januar i år, og debat- 
ten endte med, at en bred dagsorden blev ved- 
taget. Ifølge dagsordenen skulle en aktivitets- 
og oplysningskampagne iværksættes, og der 
skulle gives Folketinget en status for opfølg- 
ning af handlingsplanen pr. 1. april 1990. Den 
aktuelle forespørgsel foregriber derfor 홢 den 
nævnte status. 


